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انتشار یک گفت وگوی منتشرنشده
ناگفته های »کشاورز« از »کیارستمی«

موزه سینمای ایران ۲۶ فروردین همزمان 
با زادروز محمدعلی کشاورز بخش هایی 
از گفت وگوی تاریخ شفاهی این هنرمند 
فقید را منتشر کرد. محمدعلی کشاورز 
در ابتدای صحبت هایش با اشاره به دوران 
کودکی خود گفت: سال ۱۳۰۹ در جلفا 
به دنیا آمدم، پدرم کدخدای آنجا بود 
و زندگی ما از کشاورزی می گذشت. 
زمانی که دیپلم گرفتم با خانواده به تهران آمدیم و من در دانشگاه 
رشته پزشکی امتحان دادم و قبول شدم و یادم می آید موقع 
کالبدشکافی متوجه شدم من برای این کار مناسب نیستم و 
از رشته پزشکی انصراف دادم. در روزنامه اطلاعات هنرستان 
بازیگری اعلام کرده بود که هنرجو با مدرک دیپلم می پذیرد که 
من امتحان دادم و قبول شدم و وارد دنیای بازیگری شدم. بازیگر 
بزرگ و کوچک معنا دارد اما نقش کوچک و بزرگ اهمیت ندارد. 
از سوی دیگر یک بازیگر وقتی نقشی را نمی تواند بازی کند نباید 
مسئولیت آن را بپذیرد. وی درباره اهمیت نقش برای یک بازیگر 
ادامه داد: یک بازیگر وقتی نقشی را نمی تواند بازی کند نباید 
مسئولیت آن را بپذیرد و باید میدان را برای بازیگر دیگری باز 

کند تا آن را ایفا کند.
 چند خاطره با افراد مهم

این بازیگر در بخش دیگری از صحبت هایش پیرامون همکاری 
با کارگردانان مطرح کشورمان از جمله ناصرتقوایی اظهارکرد: 
تجزیه و تحلیلی که »تقوایی« درباره نقش می کرد حیرت انگیز 
و طنزی که در خود او وجود داشت برای من همیشه جالب بوده 
است. متاسفم که ایشان با این همه تجربه کم کار می کند. وی 
درباره همکاری خود با مرحوم عباس کیارستمی نیز گفت: 
کیارستمی هیچ وقت در آثارش با بازیگر حرفه ای کار نکرده بود 
اما من در »طعم گیلاس« با او کار کردم. کیارستمی کارگردان 
بسیار توانایی بود و سبک مخصوص به خودش را داشت به همین 
دلیل هر بازیگری علاقه مند بود تا در فیلم های او ایفای نقش 
داشته باشد. در دوره ای برخی ها سبک او را تقلید می کردند اما فن 
اصلی کار او را نمی دانستند زیرا او روش های منحصر به خودش 
را داشت. کیارستمی همچنین دید بسیار خوبی درباره تصویر 
داشت، سینما را خیلی خوب می شناخت و مساله مهم این است 
که قبل از ساخت هر فیلمش مدت ها به دنبال لوکیشن می گشت 

و براساس لوکیشن متن را می نوشت.
 علاقه مندان بازیگری تاریخ را مطالعه کنند

کشاورز خاطرنشان کرد: یکی از مهمترین اشکالات در 
سینمای ما این است که یکدیگر را قبول نداریم درحالیکه اگر با 
فرهنگ غنی مان به خوبی آشنا باشیم؛ باید برای پیشبرد فرهنگ 
کشورمان زحمت بکشیم. وی درباره جوانان علاقه مند به سینما 
و بازیگری نیز بیان داشت: توصیه من به جوانانی که می خواهند 
وارد بازیگری شوند این است که در ابتدا به دنبال دانش این 
حرفه بروند و فرهنگ غنی ایران که چند هزار ساله است را 
مطالعه کنند و توجه داشته باشند که به عنوان مثال، ۲۵۰۰ سال 
پیش هنرمندان برای تخت جمشید و نقش رستم چه زحماتی 
کشیدند و بر روی سنگ ها کار کردند. نقش های برجسته ای که 
بعداز سال ها هنوز به همان شکل باقی مانده است و این امر را 
نباید به حساب فرمانروایان آن زمان بگذراریم بلکه باید به حساب 
هنرمندانی بگذاریم که زحمات زیادی کشیدند و متاسفانه اسمی 
از آنها نیست اما در تاریخ بشری آثارشان برای همیشه ماندگار 
شده است. کشاورز با اشاره به حضورش در سریال »هزاردستان« 
تصریح کرد: برای ایفای نقش در این فیلم مطالعه زیادی کردم، 
صحبت های زیادی با جاهل های جنوب شهر داشتم و برای گریم 
و لباس با علی حاتمی خیلی صحبت کردیم تا به یک توافقی 
رسیدیم و خوشبختانه این نقش خوب دیده شد. حاتمی برای 
»هزاردستان« دو سه نقش را به من پیشنهاد داد و من گفتم 
نقش شعبان استخوانی را می خواهم زیرا با این نقش می خواهم 
تجربه ای جدید به دست آورم و دلایلم را هم برایش توضیح دادم 
و او نیز پذیرفت. وی ادامه داد: من شعبان استخوانی را به عنوان 
یک شخصیت بد نشناختم. زیرا شعبان یکی از آدم هایی است 
که در آن جامعه سوخته بود. او برای خودش یک زندگی داشت، 
استخوان جمع می کرد و سریشون درست می کرد و از فروختن 
سریشون ارتزاق می کرد که ناخودآگاه هم وارد ماجرایی شده 
بود. من معتقدم انسان ها باید نسبت به شرایط خود آگاه باشند 
تا وارد اتفاقات بد نشوند. این بازیگر یادآور شد: زمانی که حاتمی 
می خواست فیلم »تختی« را بسازد پیشنهاد نقش مربی تختی را 
به من داد اما به حاتمی گفتم این فیلم را نساز و بگذار تختی همان 

اسطوره که هست باقی بماند.
 بزرگترین منتقدها تماشاگرانند

کشاورز در ادامه بیان کرد: بزرگترین منتقدها تماشاگران 
هستند آنها که در خیابان ها من را می بینند، محاکمه می کنند 
و درباره نقش ها سوال می کنند و این موضوع برای من بسیار 
ارزشمند است. وی با بیان اینکه کار بازیگر یک نوع ریاضت عارفانه 
است، گفت: فردی که می خواهد وارد بازیگری شود، باید عارف 
باشد زیرا اگر کسی از کار لذت نبرد بازیگر هم دیده نمی شود. قطعا 
اگر کارگردانی مثل علی حاتمی به کارش اعتقاد نداشت کارش 
مورد اقبال قرار نمی گرفت. البته من در وهله اول برای خودم بازی 
می کنم و بعد برای مردم. در همه ایران من را به عنوان »اسدا...

خان« »پدرسالار« می شناسند و برای این نقش تشکر می کنند. 
اینها همه از جمله مواردی است که باید درباره آن تحقیق شود که 
چطور یک فیلم یا سریال تا این حد در بین مردم مورد استقبال 

قرار می گیرد.
 حاصل عمرم 3 سخن بیش نیست

این بازیگر پیشگام تئاتر، سینما و تلویزیون یادآور شد: در 
»پدرسالار« چیزی که برای من اهمیت داشت این بود که احترام 
زن در خانواده نقطه عطف بود و این آدم )اسدا...خان( نسبت به 
همسرش احترام زیادی قائل بود و هیچوقت صدایش را روی 
همسرش بلند نمی کرد. وی گفت: هر فیلمی را که بازی می کنم 
خودم را محاکمه می کنم که آیا کاری که کردم درست بوده و 
هیچوقت سعی نمی کنم خودم را تبرئه کنم. زنده یاد محمدعلی 
کشاورز در پایان بیان کرد: کار هنرمند آشتی بین انسان های روی 
کره زمین و صداقت و راستی بین جامعه بشری است. حاصل عمرم 
سه سخن بیش نیست؛ خام بودم، پخته شدم، سوختم و کمال 
در سوختگی است. گفت وگوی زنده یاد »محمدعلی کشاورز« در 
سال ۱۳۸۷ توسط زنده یاد زاون قوکاسیان و سیمون سیمونیان 
انجام شده است و فیلم کامل این گفت وگو در بخش تاریخ شفاهی 

موزه سینمای ایران نگهداری می شود.

ســالیان ســال است که شاهد حضور برنامــه های 
عروسکی زیادی در تلویزیون هستیم، برنامه هایی که در 
رقم زدن خاطرات مان نقش موثری داشته اند از »مدرسه 
موش هــا« و »شهرموش ها« گرفته تا »کلاه قرمزی 
و پسرخالــه«. هنری که دنیای آن سر وکله زدن با 
عروسک هاست؛ ولی چند سالی می شود که دیگر این 
سبک از برنامه ها جایی روی آنتن تلویزیون ندارند. در 
چنین شرایطی، محمد لقمانیان، سراغ ساخت برنامه ای 
با نام »شوخی شوخی« رفته است. این برنامه که روی 
آنتن شبکه سه می رود، با تهیه کنندگی مرحوم محمد 
ابوالحسنی به معضل محیط زیست می پردازد و جامعه 
هدف آن، بزرگسالان است. »خبرآنلاین« با لقمانیان 

گفت وگویی انجام داده که در ادامه می خوانید. 
 بازخوردهایی که تاکنون از »شوخی شوخی« 

گرفته اید چگونه بوده است؟
بــازخوردهای خوبی بوده، اما یک سری انتقادهای 
اشتباه وجود داشت مثلا چرا چهره عروسک ها این گونه 

است؟ 
 چرا برنامه »شوخی شوخی«؟ آن هم با چنین 

رویکردی؟
ساختار چنین برنامه هایی در سراسر دنیا از لحاظ 
بین المللـی شنــاخته شده است، منتهی همیشه با 
سلبریتی ها به این موارد می پرداختند، من به عنوان 
کارشناس عروسکی، بررسی کردم و متوجه شدم که 
بهترین کار در قالب برنامه عروسکی در این دوران همین 
است و این که خیلی دوست داشتم یک کار عروسکی 
متفاوتی بسازم که بتوانم کارهای فانتزی عروسکی را در 

آن انجام دهم و خداراشکر این کار انجام شد.
 اگر بـرای ساخت این برنامه به جای عروسک 
از یک هنرمند استفاده می کردید، هزینه ساخت 

برنامه بیشتر می شد؟
شاید، نمی توان در مورد این موضوع خیلی دقیق نظر 
داد به هرحال هر عزیزی که به عنوان مهمان در برنامه 
حضور پیدا می کند یک دستمزدی دریافت خواهد کرد، 
البته بسیاری از عزیزان هم بودند که ذوق کار عروسکی 
را داشتند و خیلی دوستانه حاضر شدند که در برنامه 
حاضر شوند، منتهی من گفتم همان هزینه را بگذاریم 
برای عروسک، چون زمان برنامه ما محدود است و هر 
عزیزی که بیاید قطعا حرف زیادی برای گفتن دارد و 
ممکن است زمان برنامه اجازه ندهد، اما خود عروسک ها 
حرف زیادی برای گفتن دارند و می توان عروسک ها را 

جای سلبریتی ها قرار داد و برنامه را پیش برد.
 در حــال حاضـر توجه به برنامه عروسکی، 

تئاترعروسکی و نمایش عروسکی چقدر است؟
هیچ توجهی وجود ندارد. نکته اول این که هرچیز 
عروسکی از دید مردم، یعنی عروسک بازی. مردم تا یک 
کار عروسکی می بینند می گویند این برای بچه هاست و 
سریع آنها را مخاطب قرا می دهند. مردم کار عروسکی را 
برای بچه ها می دانند و من در این چندسال سعی کردم 
که با ساخت برنامه های متعدد از جمله »لقمه شو« 
این دید را از بین ببرم و پای آن هم ایستادم. بسیاری 
به من می گفتند لقمه بدآموزی دارد و مناسب بچه ها 
نیست من هم خیلی قاطع پاسخ می دادم که این برای 
شما ساخته شده و بچه شما اصلا نباید اینستاگرام 
را تماشا کند. درباره »شوخی شوخی« هم باید گفت 
که مخاطب آن خانواده است هم لبخند را روی لب 
والدین می آورد، هم روی لب کودکان، قرارمان هم 
این نیست که این برنامه مخاطب را به قهقهه بیندازد. 
تئاترعروسکی هم این گونه است، اگر نگاه کنید، هر دو 
سال یکبار جشنواره تئاترعروسکی برگزار می کنیم 
و بعد دوباره فراموش می کنیم. چند نفر از اساتید ما 
هستند که خودشان را به آب و آتش می زنند تا این 
دنیای عروسک ها زنده بماند، منتهی اصلا کسی به این 
موضوع توجه نمی کند، آن هم به این دلیل است که ما 
اصلا در مدرسه های مان تئاترعروسکی نداریم، موسیقی 
نداریم. تئاتر گرایش های متفاوتی دارد و معلم ها و 
دانش آموزان در همه سنین می توانند برای یادگیری از 
این هنر استفاده کنند. در خیلی از مدارس خصوصی هم 
این اتفاق در حال رخ دادن است و متاسفانه این موضوع 
فرهنگسازی نشده است که عروسک، استعاره از انسان 
امروزی است که می تواند نماد یک کودک شلوغ باشد 
و یا نماد آدم بزرگ با خلق وخوهای کاریکاتوری که ما را 

یاد خودمان بیندازد.
 موضـوعی که وجود دارد این است که اگر 
واقعا به بحث عروســک و تئاتر، هیچ توجهی 
نمی شود، چرا ما سالانه این تعداد فارغ التحصیل 

در این رشته داریم؟
من هــم مقطع کارشنــاسی و هم کارشناسی ارشد 
را در دانشگاه تهران گذراندم. ورودی های ما در سال 
۸۲، ۷۰ نفر بودند و از این ۷۰ نفر، حدود ۱۰ نفر 
مشغول کار در این حوزه هستند .من فکر می کنم 

حتی دانشــگاه های مان هم ضعیف عمل می کنند، 
یک موضوعی مطرح می شد که می گفتند این حجم 
از دانشجوی تئاتر را می گیرند تا تماشاچی های تئاتر 
زیاد شود، در واقع خود این دانشجوها به تماشای تئاتر 
بروند، به ندرت می بینیم کسی که مکانیکی دارد دست 
خانواده اش را بگیرد و به تماشای تئاتر برود، حتی اگر 
بخواهند تئاتر هم ببینند سراغ تئاتر آزاد می روند. 
حتی سینما را به تئاتر ترجیح می دهند و این مساله 
نه تنها برای تئاترعروسکی، بلکه کلا برای تئاتر یک 
معضل است و من در دوران کرونا واقعا برای تئاتر 
تاسف خوردم. و دوران کرونا باعث شد تئاتر نابود شود، 
به قدری VOD ها، سریال ها و شبکه نمایش خانگی 
رشد پیدا کرد، واقعا تئاتر از بین رفت و چیزی از آن 
باقی نماند. جامعه تئاتر هم جامعه ضعیفی است و 
معمولا به مطالبات شان هیچ پاسخی داده نمی شود، 
چون جامعه کوچکی هستیم و بین خود گروه ها و 
نماینده ها هم بسیار اختلاف وجود دارد. در صورتی که 
به خاطر یک کرونا نباید تئاتر ما از بین برود و تئاتری ها 
بیکار شوند، برای ساخت »شوخی شوخی« بسیاری از 
دوستان تئاتری با من تماس گرفتند و به من گفتند اگر 
کار صداپیشگی یا کار دیگری خواستی، ما درخدمتیم. 
من هم افتخار می کردم که این عزیزان با من تماس 
می گیرند و هم ناراحت می شدم که چرا یک هنرمند 
تئاتری که تمام زندگی اش را صرف هنر کرده است، 

حالا باید محتاج کار باشد؟
 یعنــی شمـا فکر می کنید اگر تئاتر با همین 

وضع ادامه پیدا کند نابود می شود؟
بله و این موضوع کاملا واضح است. یک موضوعی 
هم وجود دارد، اگر بخواهیم تئاتر را به عنوان یک کالا 
حساب کنیم، یک کالای لوکس به حساب می آید و جزو 
سبدخرید خانوارها نیست، هیچ وقت هم نبوده است. 
اکثر تماشاچی های تئاتر را نگاه کنید، یا خودشان 
تئاتری هستند، یا فامیل های بازیگران هستند و یا به 
یک دلیلی دعوت شده اند، درصد خیلی کمی از آنها 

افراد متفرقه هستند.
 شما کارگردان، عروسک گردان و صداپیشه 
برنامه »شوخی شوخی« هستید، با اینکه تا این 
اندازه دستتان باز بود، چرا سراغ ساخت برنامه ای 
مانند »کلاه قرمزی« که کار کودک است، نرفتید؟

»کــلاه قرمــزی« برای کــودک ساخــته شده 
بود، اما خانواده ها هم از آن استقبال می کردند، اما 
»شوخی شوخی« برای بزرگسالان ساخته شده است. 
من در این چند سال به دلیل این که همیشه کار عروسکی 
را، کار کودک فرض می کردند، تصمیم گرفتم هرکاری 
که می کنم برای بزرگسال باشد و به همین دلیل برنامه 
»شوخــی شوخی« را ساختم که مخاطب هدف آن 
بزرگسالان است، در واقع هدف من از ساخت چنین 
برنامه ای فرهنگ سازی است. یعنی احساس می کنم که 
رسالت من به عنوان یک هنرمند عروسکی این است که 
تمام مردم را نسبت به این موضوع آگاه کنم که عروسک 
می تواند برای بزرگسالان هم مفید و سرگرم کننده باشد. 
البته ساختارش بی شباهت به »کلاه قرمزی« نیست. یک 

مقدار ساختار این برنامه شبیه »کلاه قرمزی« هست.
 یعنی شما می فرمایید که »شوخی شوخی« 

از پیشینه تئاتر نشأت می گیرد؟
بله، کاملا. از طرفی من شاگرد آقای طهماسب 
هستم و در گروه ایشان رشد کردم و بزرگ شدم و به 
همین دلیل خواستم یک کاری انجام دهم که کسی 
نگویند ادای »کلاه قرمزی« را درآورده است. قطعا 
که هیچکس نمی تواند مانند »کلاه قرمزی« را بسازد 
و اگر قرار باشد که ادای آنها را در بیاوریم، تا پا جا پای 
ایرج طهماسب بگذاریم، یک شکست بزرگ به حساب 

می آید و جالب است که این اتفاق 
هم افتاده است. در این چند سال 
بسیاری از مدیران یا تهیه کنندگان، 
دنبال این بودند که برنامه هایی مانند 
ولی  »کلاه قرمزی« ساخته شود 
کسی زیربار نرفته است. تهیه کننده 
کار، از من یک طرح نو خواست که 
بتوانیم بدون حاشیه و ادعا آن را ادامه 
بدهیم، من این طرح را پیشنهاد دادم 
و ایشان هم بسیار استقبال کردند با 
همه این موارد، هیچوقت قصد ندارم 
پا جای پای استادم، ایرج طهماسب 
بگذارم، همیشه سعی می کنم پرچم 
نمایش های عروسکی را بالا نگه 
دارم. شاید نقدهایی که در ابتدای 
صحبت ها به آن اشاره کردید به خاطر 
عدم وجود جذابیت بصری خاص 
در چهره عروسک ها باشد. خیلی ها 
معتقدند که عروسک ها می توانستند 

زیباتر باشند. ایراد همه مردم همین است، زمانی که 
نام عروسک می آید، آدم یاد تعدادی عروسک بامزه 
می افتد، اما قرار نیست همچین اتفاقی بیفتد. اصلا 
نمایش عروسکی  نام  اینجاست که وقت  مشکل 
می آید عروسک های اسباب بازی در ذهن شنوندگان 
تداعی می شود که قرار است زیبا باشد، ولی متاسفانه 
این موضوع اشتباه است. مثلا همین عروسک های 
»کلاه قرمزی«، نمی گوییم زیبا هستند، بامزه هستند، 
کلام و طنز پردازی ای که دارند، به جذابیت آنها اضافه 

کرده است. 
 شمــا در »شوخی شوخی« و »کلاه قرمزی« 
هم کار عروسک گردانی انجام داده اید هم کار 

صداگذاری، کدامشان سخت تر است؟
عروسک گردانی واقعا سخت تر است. به خاطر شرایط 
فیزیکی، این که دست دائم در حال حرکت است، مدام 
رگ پشــت گردن و کف دست و ماهیچه های آن دچار 
انقباض می شود. عروسک گردان از صداپیشه دور است 
و بیشتر وقت ها نمی داند که صداپیشه چه کاری را 

می خواهد انجام دهد و چه چیزی بگوید.
 شما در حال حاضر یک شخصیت بامزه به نام 
»لقمه« را کنار خودتان دارد، بارها از تولد این 
شخصیت گفته اید، نام خانوادگی شما لقمانیان 
است و اسم عروسک هم »لقمه«، اسم عروسک 

را از فامیلی خوتان گرفتید؟
بله، همیشه در مدرسه من را »لقمه« صدا می زدند 
و کاراکترش هم از روی خود من طراحی شد. من 
چهارسال پیش و قبل از این که »لقمه« به وجود بیاید 
یک دابسمش کوتاهی انجام دادم اما با یک عروسک 
دیگر و از این دابسمش خیلی استقبال شد، چون در 
آن زمان که تب وتاب دابسمش زیاد بود، من با عروسک 
این کار را انجام دادم و به نوعی کار جدیدی بود و 
تهیه کننده آمد سراغ من و پیشنهاد داد که یک عروسک 
جدیدتر بسازیم، تست کنیم و در فضای مجازی آن را 
نمایش دهیم. آن را فرستادیم برای عروسک ساز و اتاق 
فکر تشکیل دادیم و اسمش مشخص شد و در نهایت 

شروع به تولید محتوا کردیم.
 شمـا یک هنرمند هستید و در اینستاگرام 
هم بیشتر از ۵۰۰ هزار دنبال کننده دارید، قرار 
است افرادی که بالای ۵۰۰ هزار فالور دارند، 
مالیات پرداخت کنند، شماهم قرار است مالیات 

پرداخت کنید؟
نمی دانـم، خداراشکر فعلا ۵۰۹ هزار دنبال کننده 
دارم، آن ۹ هزار نفر هم من را آنفالو کنند، مشکل حل 
می شود. من مدتی است که کارم با »لقمه« کمتر شده 
است ولی هنوز این موضوع را جدی نگرفته ام و خیلی از 
آن اطلاعاتی ندارم، باید بروم صحبت کنم ببینم شرایط 

چگونه است.
 در ایام عید »کلاه قرمزی« از تلویزیون پخش 
شد، تاکنون کسی متوجه نشد که چرا پخش این 
برنامه به طور ناگهانی متوقف شد و دیگر پخش 
نشد، شما به عنوان یکی از عوامل آن برنامه 

می دانید چرا این اتفاق افتاد؟ 
یک سری مشکلات بود که ما خودمان هم نمی دانیم 
و هنوز هم امیدواریم مشکل »کلاه قرمزی« رفع شود و 

همه چیز ختم بخیر شود.
 با آقــای طهمــاســب که در ارتبــاط 
هستید، صحبتی از این موضوع شده اسـت که 

»کلاه قرمزی« دوباره ساخته می شود یا خیر؟
نه، اصلا هیچ صحبتی دراین باره نشده است. ما 
اصلا با آقای طهماسب درباره »کلاه قرمزی« صحبت 
نمی کنیم، چون می دانیم خودش دوست ندارد که 

درباره »کلاه قرمزی« بحث کند.

»محسنقاضیمرادی«
بهخاکسپردهشد

توقففیلمبرداری
فیلمیبابازی»سهیلی«

محســن قاضــی مرادی بعداز 
مدت ها رنج بیماری، در آرامگاه 
ابــدی خود در قطعه هنرمندان 
بهــشت زهرا)س( آرام گرفت. 
پیکــر محسـن قاضی مــرادی، 
بازیگر فقید سینما و تلویزیون، 
جمعه ۲۷ فروردین ماه در قطــعه 
به  بهشت زهرا)س(  هنرمندان 
خاک سپرده شد. چهره های هنری 
همچون کیانوش گرامی، بابک 
نوری، علیرضا نجف زاده، نیلوفر 
محمودی، امیر کرم یزدی، سمیه 
مهری، عباس نایی و... مهوش 
وقاری بازیگر و همسر این هنرمند 
فقید را همراهی کردند. محسن 
قاضی مرادی که متولد ۱۳۲۰ 
است. از آثار سینمایی اش می توان 
به فیلم هایی چون »سگ کشی«، 
»قطعه ناتمام«، »خـانه ای روی 
آب«، »یــکبار بـرای همیشه«، 
»دایــره زنگی«، »مسافرری«، 
»اوینار« و... اشــاره کرد. او در 
سریال های مختلفی هم به ایفای 
نقش پرداخته است که از جمله 
آنهـا می توان از »کت جــادویی«، 
»کــارگــاه شمـسی و مادام«، 

»روزگارجوانی« و... نام برد.

تدارک 6 برنامه برای انتخابات 
  انتخاب دکور »مناظره« 

از میان 42 طرح
رئــیس مــرکــز تـولید 
و فنی سیما از تمهیدات 
گسترده این مرکز برای 
انتخابات خرداد ۱4۰۰ 
خبر داد. مهرداد عظیمی 
گفت: با توجه به ماهیت و 
رسالت مرکزتولید و فنی، 
از مــاه ها قبل اقدامــات 
مختـلفی در حوزه های فنـی و تولیدی انجام 
شده است. عظیمی ادامه داد: در حوزه فنی از 
ماه ها قبل استودیو ۱۱ جام جم که مکان اصلی 
ضبط و پخش مناظره های داوطلبان انتخابات 
۱4۰۰ است، تخلیه شده و با تلاش شبانه روزی 
مهندسان و عوامل حوزه استودیوها و اداره کل 
فنی،  اقداماتی مانند تعویض و تغییر شبکه 
فرسوده نور استودیو، و ایجاد زیرساخت برای 
۱4۰ خط نور، تعویض میکسر صدا و اقدامات فنی 
برای استفاده ۸ دوربین و بازسازی شبکه حرکتی 
و تلسکوپی پروژکتورها و نصب پروژکتور های 
جدید LED انجام شده است. رئیس مرکز تولید 
و فنی سیما درباره سایر برنامه های انتخابات 
ادامه داد: از جمله برنامه های مهم انتخابات دوره 
سیزدهم ریاست جمهوری ۶ برنامه است که 
با عناوین »مناظره« در استودیوی شماره ۱۱، 
»گفت وگو با جوانان« در استودیوی شماره ۱۲، 
»گفت وگو با دوربین« دراستودیوی شماره ۱۳، 
»گفت وگوی اقتصادی« در استودیوی شماره 
۱4، »برنامه ایران ۱4۰۰« در استودیوی سالن 
همایش ها و برنامه »گفت وگو با ایرانیان خارج از 
کشور« در استودیوی جام جم برای ایام تبلیغات 
نامزدهای انتخابات درنظر گرفته شده است. وی 
تاکید کرد: از ابتدای امسال استودیوهای ۱۲، 
۱۳، ۱4 و ۱۵ جام جم تخلیه شده تا اقداماتی 
چون سیستم تهویه، نور و برق آنها انجام شود. 
مدیر مرکز تولیدوفنی سیما خاطرنشان کرد: 
بازسازی زیرساخت نور و به روزرسانی تجهیزات 
نور، تعویض پروژکتورها، اپوکسی کف، نصب 
پرده سیلکو از دیگر اقداماتی است که این مرکز 
برای برنامه های انتخاباتی ۱4۰۰ انجام داده 
است. همچنین تمهیدات لازم برای آماده سازی 
استودیوهای جام جم و مرکز همایش ها هم انجام 

شده است.
 دکورها به تایید رسیده

رئــیس مرکز تولیدوفنی سیما درباره اقدامات 
در حــوزه محتــوایی و تولید اظهارکرد:  طرح 
دکورهای انتخاباتی از ماه ها قبل از آغاز رسمی 
تبلیغات به تایید ریاست سازمان، ستاد انتخابات 
و معــاون سیما رسیده و از چند هفته قبل از 
تبلیغـات نصب می شود و همه برنامه ریزی ها 
برای  نصب دکورها و ضبط و پخش دیگر برنامه ها 
تاکنون انجام شده است.  عظیمی با اشاره به 
برگزاری نشست های مختلف با حضور نمایندگان 
مرکز در ستاد انتخابات گفت: در سطح مرکز 
هم با کارشناسان و طراحان دکور از ماه ها قبل 
جلساتی برگزار شده و تمام اقدامات با هماهنگی 
ستاد انتخابات بوده است. رئیس مرکز تولید و 
فنی سیما خاطرنشان کرد: برای طرح های دکور 
۶ برنامه فراخوان دادیم به طوری که برای برنامه 
مناظره، حدود 4۲ طرح دریافت کردیم که پس 
از نظرات کارشناسان و ارائه به رئیس سازمان 
صداوسیما، یک طرح به تایید رسید. وی افزود: 
در سایر ساختارها هم ۶4 طرح دریافت شد که 
از میان آنها، در نهایت ۶ طرح به تصویب رسیده 
است. عظیمی خاطرنشان کرد: در مجموع 
می توان گفت نگاه کارشناسی و خلاقانه، محور 
تمام تصمیمات و برنامه ریزی ها و فعالیت های 
مرکز تولید و فنی در بحث انتخابات پیش رو 
است. از اقدامات شاخص اداره کل تولید مرکز 
تولید و فنی سیما،  پیش بینی تمهیدات لازم 
برای برنامه سازان با توجه به شرایط کرونا و 
گروه بندی عوامل تولید شامل دو گروه اصلی 
و رزرو »کارگردان، تصویربردار، صدابردار، 
منشی صحنه، گریمور و...«، تدوین ۶ برنامه 
آموزشی، تهیه ضوابط پوشش مجریان داوطلبان 
و مهمانان برنامه ها، تعیین ۷ گروه تخصصی 
برای تعیین عوامل تولیدی، بازسازی سانتر 
گریم جام جم و تمهیدات لازم برای فضاسازی 
محیطی جام جم است. وی در پایان از تمامی 
کسانی که در انجام امور محوله برای رویداد مهم 
و تاثیرگذار انتخابات۱4۰۰ از جمله همکاران 
سیما، توسعه و فناوری رسانه و منابع مالی و 
سرمایه انسانی و سایر حوزه ها و همچنین همه 
مدیران، کارشناسان و کارکنان مرکز تولید و فنی 

سیما، همکاری و حمایت کردند، قدردانی کرد.

فیلمبرداری فیلم سینمایی 
»شهرک« بنابر اعلام سازمان 
سینمایی مبنی بر وضعیت قرمز 
کشور متوقف شد. فیلمبرداری 
فیلـم سینمــایی »شهرک« بــه 
کــارگردانــی علی حضرتی و 
تهیــه کننــدگی علـی سرتیپی 
با توجه به وضعیت قــرمز  کشــور 
در پی افزایش شیوع بیماری کرونا 
و اعلام سازمان سینمایی مبنی 
بــر لـزوم توقف فیلمبــرداری  
پروژه های سینمایی متوقف شد. 
فیلمبــرداری »شهــرک« پس 
از پشت سر گذاشتن پیش تولید 
4۵ روزه از حدود دو هفته قبل 
در لوکیشن های داخلی و خارجی 
در تهران آغاز شده بود. ساعد 
سهیلی، مهتاب ثروتی، کاظم 
سیــاحی، شاهــرخ فروتنیان، 
همایون ارشادی، رویا جاویدنیا، 
مرتضی ضرابی، ساقی حاجی پور، 
سیدفرشاد هاشمی بازیگران این 
اثر هستند. نویسنده و کارگردان: 
علی حضرتی، تهیه کننده: علی 
سرتــیپی، مدیر فیلمبرداری: 
علیرضا برازنده، مدیرتولید: پیمان 
حمیدی، مدیــربرنامه ریزی و 
سرپرست گـروه کارگردانی: علی 
افشیــن راد، مدیرصدابرداری: 
کامــران کیان ارثی، طراح صحنه 
و لباس: افسانه صرفه جو، طراح 
گریم: عباس عباسی، دستیار 
اول کــارگردان: رضا غفارنژاد، 
منشی صحنــه: بهناز تاجیک، 
طراح جلوه هــای ویژه میدانی: 
آرش آقــابیگ، ســاخت فیلم 
پشت صحنه: مانــی قــدرت نما، 
تــصویربردار: حامد مقــدسی، 

عکاس: مریم تخت کشیان.

محمد لقمانیان، کارگردان برنامه »شوخی  شوخی«: 

هنوز امیدواریم مشکل »کلاه قرمزی« رفع شود
   »شوخی  شوخی« برای بزرگسالان ساخته شده است


